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در پس پــرده اتفاقی که اخیــراً در قوه مقننه رخ 
داد و گلایه نایب رئیس مجلس را به همراه داشــت، 
حقیقت تلخی نهفته است که باید آن را پذیرفت و 

برای حل و فصلش قدم برداشت.
وقتی ۹۰ نفر از نمایندگان مجلس در جلسه بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه، غیبت می کنند یعنی در 
ساختار این قوه، کژکارکردهایی جدی وجود دارد. 
هر چند که برخی رئیس مجلس را در سفر به آفریقا 
همراهی می کنند اما عذر و بهانه دیگر نمایندگانی 

که حضور نداشتند، چیست؟
برخی افرادی که در قامت وکیل ملت راهی مجلس 
شده هنوز نمی دانند – شاید نخواهند بدانند – که 
در چه منصبی جلوس کرده و وظایفشان چیست. 
بــرای آنان اهمیت برنامه هفتم مشــخص نبوده و 
انــگار از اثرات آن در تمامی شــئون زندگی مردم 
خبر ندارند. انگار نه انگار از چند ماه قبل که دولت 
ایــن لایحه را تقدیم مجلس کــرد، برنامه هفتم و 
محتوای آن به نقطه کانونی و محل مناقشات بین 

کارشناسان و مسئولین تبدیل شد.
گویا عده ای از مفادی کــه در این لایحه گنجانده 
شده و مستقیما به معیشــت بازنشستگان مربوط 
است اطلاعی ندارند. آیا افراد غایب، خبر دارند که 
برنامه هفتم توسعه، آینده اقتصادی کشور را تعیین 
می کند؟ ارزیابی شان از اثرات اجتماعی این لایحه 
چیســت؟ چرا نســبت به یکی از مهم ترین قوانین 

کشور تا این حد بی توجهی می شود؟ 
اگرچه نه تنها در این مجلس بلکه در ادوار مختلف 
مشاهده شد که در جریان دســتورات کاری مهم 
قوه مقننه مثل جلســات رای اعتماد یا اســتیضاح 
وزرا و یا رای گیری بر ســر تصویب قوانین، برخی 
نمایندگان یا در جلســه حاضر نبودند و یا اصلا در 
رای گیری شــرکت نکردند و این معضلی ریشه دار 
در مجلس است. وقتی نماینده ای با رای مردم وارد 
بهارستان شده و بدیهی ترین وظایف خود را انجام 
نمی دهد، بود و نبــودش چه فرقی می کند؟ با این 
وضعیت می توان امیدی به گره گشــایی مشکلات 

کشور توسط چنین نمایندگانی داشت؟
حداقل یک دهه  است که از سوی نخبگان سیاسی 
نقدهــای جدی و ریشــه ای به عملکــرد مجالس 
مختلــف  – با هر نوع گرایش سیاســی – و تنزل 
شــأن این قوه وارد شــده که علت این امر چیزی 
جز عملکرد برجای گذاشــته مجالس بر ســر کار 
آمده نیســت. هر چند که برخــی محدودیت های 
ســاختاری من جمله مداخلات مجمع تشــخیص 
مصلحت و حتی گستردگی اختیارات شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا در این امر موثر بوده 
امــا با وجود تمامی این موانــع، نمی توان از قصور 

و کوتاهی نمایندگان ادوار مختلف سخنی نگفت.
وقتــی در مباحث مهمــی چون بررســی برنامه  
هفتم توســعه حدود یک ســوم نمایندگان حضور 
ندارند یعنی شــأن مجلس رعایت نشــده است که 
اگر این گونه بود، نمایندگانش در چنین جلســاتی 

مهمی شرکت و به آن بی توجهی نمی کردند.
مجلســی که باید خانه ملت باشــد و نمایندگانش 
برای بهبود اوضاع کشور و مردم شب و روز نداشته 
باشند و به دنبال مطالبات موکلین خود بدوند، حال 
و روز خوبی ندارد و این برای کشــور فاجعه است. 
جایــگاه والا و اهمیت مجلس در قانون اساســی و 
اظهــارات امام )ره( و رهبر انقلاب عیان اســت اما 
فارغ از ایــن، قوه مقننه ریل گذار حرکت دولت ها و 
ناظر بر چگونگی این حرکت است و اگر ریلی وجود 
نداشــته  و یا غلط بنا شــود، بــی تردید دولت به 

بیراهه خواهد رفت.  الف

همهطیفهایفکریدرپیشثبتنام
انتخاباتمجلسشرکتکردند

وزیر کشــور گفت: همه طیف های فکری در پیش 
ثبت نام انتخابات مجلس شرکت کردند.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورای نگهبان، 
احمد وحیــدی  در همایش اعضــای هیئت های 
نظارت استانی سراسر کشور که با عنوان »انتخابات 
قوی، منظم و موثر« در مشــهد مقدس برگزار شد، 
با بیان این که امسال قله حرکت ما بحث انتخابات 
اســت، گفت: انتخابات ها رویدادهای حساسی در 
سرنوشت کشور هستند و همیشه انتخابات اهمیت 
زیــادی پیدا می کند اما امســال این انتخابات یک 

ویژگی خاصی دارد.
وی ادامه داد: چهــار راهبرد انتخاباتی مورد تاکید 
رهبــر معظم انقلاب بســیار مهم اســت، اما بحث 

مشارکت از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وزیر کشــور با بیــان اینکه بحمــدالله مجریان و 
ناظــران تعامل خوبی با یکدیگر دارند، گفت: امروز 
مسئولیت بزرگی )انتخابات( بر گردن ما قرار گرفته 

که انجام این امر نیازمند مجاهدت بزرگی است.
 وحیدی به برخی ادعاهــا مبنی بر اینکه مردم از 
انتخابات ناامید و منزوی شــده اند، اشــاره و تاکید 
کرد: ثبت نام  حدود ۴۹ هــزار نفر در مرحله پیش 
ثبت نام که از همه طیف های فکری هستند، نشان 

داد که اینگونه نیست.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
بندهایی از سیاست های کلی انتخابات ابلاغی رهبر 
معظم انقلاب گفت: بسترسازی برای اجرایی شدن 
این سیاســت ها از وظایف ماســت که باید در این 

راستا تلاش کنیم.

یادداشت

رئیس جمهــور گفت: ضرورت دارد در برنامه تهیه شــده 
تحت عنوان »الگوی عمومــی تحول نظام اداری« موضوع 
اصلاح منابع انسانی نیز متناســب با وزن و جایگاه آن در 

نظام اداری مورد توجه قرار گیرد.
جلسه شورای عالی اداری کشور صبح روز شنبه به ریاست 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور برگزار شد و سه 
دســتور »الگوی عمومی تحول نظــام اداری«، »آئین نامه 
شــورای راهبــری تحــول اداری دســتگاه های اجرایی و 
استانی« و »ادغام واحدهای استانی و شهرستانی وابسته به 
دستگاه های اجرایی در سطوح تقسیمات کشوری« پس از 

بررسی و تبادل نظر اعضا به تصویب رسید.
وی در ایــن جلســه با تاکید بر اهمیــت و ضرورت تحول 
نظام اداری کشور، شرط اول در تحقق تحول را برخورداری 
مدیران از »نگاه و انگیزه تحولی« دانســت و افزود: شــرط 
دوم موفقیت در اجرای تحول »اصلاح فرآیندها« است زیرا 
بخش قابل توجهی از نارضایتی ها از نظام اداری مربوط به 

طولانــی بودن فرآیندها و زمان بر بــودن انجام امور اداری 
است.

رئیس  جمهور با بیان اینکه دســت اندازهای مســیر اداری 
باید به دقت شناســایی و برای رفع آنها برنامه ریزی شود، 
بر »تحول فرآیندی« به عنوان بخش ســوم تحول در نظام 

اداری تاکید کرد و اظهار داشت: برنامه ای که در این جلسه 
به عنوان الگوی عمومی تحول نظام اداری ارائه شده بیشتر 
ناظر بر تحول در سامانه هاســت، اما ضرورت دارد موضوع 
ارتقای ســرمایه انسانی و اصلاح منابع انسانی نیز متناسب 
با وزن و جایــگاه آن در نظــام اداری در این برنامه مورد 

توجه قرار گیرد.
رئیسی بخشنامه های تهیه شده را به شرط اجرای مطلوب 
مفید دانست و بر ضرورت هماهنگی با دستگاه های نظارتی 

برون سازمانی در اجرای این بخشنامه ها تاکید کرد.
در این جلســه همچنین وزرای راه و شهرسازی، آموزش و 
پرورش، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، امور اقتصادی 
و دارایی، رئیس سازمان برنامه و بودجه و تعدادی دیگر از 
مسئولان دستگاه های اجرایی به ارائه نظرات و دیدگاه های 

خود درباره دستورات مطرح در جلسه پرداختند.
قدردانی از لحاظ توجه به شــاخص های هوشمندسازی و 
کمک این بخشــنامه ها به تحقق دولت هوشمند، ضرورت 
هماهنگی با دستگاه های نظارتی برون سازمانی قبل از آغاز 
اجرای این بخشــنامه ها و به ویژه بخشنامه الگوی عمومی 
تحول نظام اداری و برگزاری جلسات هماهنگی با سازمان 
اداری و استخدامی برای آغاز اجرای این دستورالعمل ها از 

اهم نکات مطرح شده در جلسه از سوی اعضا بود.
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گزارش
رئیسیپاسخداد:

چرا مردم از نظام اداری ناراضی هستند؟

رئیس قوه قضائیه گفت: در قضیه متروپل، چنانچه اصول ناظر بر پدافند غیرعامل 
به طور دقیق و کامل لحاظ می شــد، قطعا از ابعاد خســارت به بار آمده، کاسته 

می شد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای طی سخنانی در 
مراسم بزرگداشت روز آتش نشان که در مجموعه ۱۲ هزار نفری آزادی و با حضور 
آتش نشــانان و خانواده های آنها برگزار شد، ضمن تبریک ایام ولادت با سعادت 
نبــی اکرم )ص( اظهار کرد: خداوند متعال را سپاســگزارم که این توفیق را پیدا 

کردم تا در کنار شما آتش نشانان و خانواده های گرامی تان باشم.
رئیس قوه قضائیه با تبیین و تشریح نقش شهرداری ها در توسعه عمران و آبادانی 
و ایمن ســازی  و هرآنچه که به آرامش و آســایش شــهروندان مرتبط می شود و 
همچنین نقشــی که شهرداری ها در مباحث ناظر بر فرهنگ سازی و امور معنوی 
دارند، گفت: یکی از زیرمجموعه های شــهرداری، آتش نشــانی است که جایگاه 
ممتازی در مباحث مرتبط با ایمن ســازی و آســایش و آرامش شهروندان دارد. 
بر همین اســاس، شــورای عالی انقلاب فرهنگی، روزی را به نام روز آتش نشانی 
نامگذاری کرد. وی در ادامه، با برشمردن و تشریح مؤلفه ها و ویژگی های سازمان 
آتش نشــانی و آتش نشــانان گفت: یکی از مهمترین ارکان در کار آتش نشــانی، 
نیروی انسانی است؛ بحمدالله آتش نشانان ما از عنصر مهارت، شجاعت و دلسوزی 

برخوردارنــد و مهمتــر از این ها، آماده ایثارگری و جانفشــانی برای نجات جان 
هموطنان و هم نوعان خود می باشند.

محســنی اژه ای ادامه داد: پس از عامل نیروی انسانی، مبحث اهمیت تجهیزات 
کافی و به روز در آتش نشــانی مطرح اســت؛ دســتگاه ها و مسئولان ذی ربط در 
کشــور باید نهایت اهتمام و تدابیر خود را در جهت تجهیز مستمر ابزار و وسایل 
آتش نشــانی به کار گیرند؛ باید به گونه ای تدبیر شــود که ما برای امدادرسانی به 

مردم در هر حادثه ای و با هر وسعتی آمادگی داشته باشیم.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در کار خطیری نظیر آتش نشــانی، عنصر زمان از 
اهمیت بالایی برخوردار است لذا باید تمام تدابیر را اتخاذ کنیم تا موعد رسیدن 
آتش نشانان و نیروهای امدادی به محل حادثه یا سانحه، در کمترین زمان ممکن 
صورت گیرد؛ در همین راســتا باید به گونه ای تدبیر شــود که در برخی مناطق و 

نقاط که امکان امدادرســانی زمینی میسر نیســت، مقدمات امداد هوایی تمهید 
شــود و مسیرها به گونه ای تعبیه شود که ســرعت رسیدن آتش نشانان به محل 

وثوع حادثه، به شکل محسوسی تقلیل یابد.
اژه ای با اشــاره به مبحث پدافند غیرعامل گفت: پدافند غیرعامل در بسیاری از 
موارد، مقدم بر پدافند عامل اســت؛ این مقوله ای اســت که همه ارکان حکومت 
به ویژه شــهرداری ها، باید نســبت به آن توجه داشــته باشــند و در این راستا 
ســرمایه گذاری های لازم را انجام دهند. در قضیه متروپل، چنانچه اصول ناظر بر 
پدافند غیرعامل به طور دقیق و کامل لحاظ می شد، قطعا از ابعاد خسارت به بار 

آمده، کاسته می شد.
پیش از ســخنان رئیس قوه قضائیه، علیرضا زاکانی شهردار تهران طی سخنانی 
گفت: آتش نشــانی تهران با دارا بودن پنج هزار و ۳۰۰ پرسنل و ۱۳۸ ایستگاه و 
همچنین تقدیم هزار و ۲۰۰ جانباز و ۶۱ شهید، تاریخچه ای پرافتخار و ظرفیتی 
بســیار بالا برای خدمتگزاری به مردم دارد. طی این مراســم در حضور محسنی 
اژه ای از خانواده رضا دارابی از شهدای آتش نشان تجلیل و قدردانی به عمل آمد؛ 
رضا دارابی فرمانده ایســتگاه شــماره ۱۲۰ آتش نشانی تهران در اسفندماه سال 
گذشته حین عملیات اطفای حریق ســاختمان ۱۵۳ خیابان بهار به دلیل شدت 

جراحات ناشی از سقوط در چاهک آسانسور ساختمان به شهادت رسید.

محسنیاژهای:

اگراصولپدافندغیرعامللحاظمیشد
خسارتمتروپلکمتربود

رئیس مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: با عضویت 
ایران در پیمان بریکس این امکان فراهم می شــود تا از 
سیستم ارتباط بانکی الکترونیکی که در بین کشورهای 
عضو بریکس پیش بینی شــده اســت به جای سیستم 

سوئیفت برای انجام معاملات استفاده شود.
محمد باقر قالیباف در جریان جلسه علنی امروز مجلس 
شــورای اسلامی و بررسی بند الحاقی به ماده ۱۱ لایحه 
برنامه هفتم توســعه که بســتری مناسب برای استفاده 
از ظرفیت های ایجاد شــده به دنبــال عضویت ایران در 
پیمان های بین المللی باز می گشــت، بیان کرد: در خود 
پیمــان بریکس یکی از کارهای مهمی که انجام شــده 
اســت این بوده که سیســتم ارتباطی بانک الکترونیکی 
جایگزین ســوئیفت شده است. این سیستم اکنون فعال 

است و از اول ژانویه ما هم در این سیستم عضو می شویم 
و فرصت بزرگی پیش روی ما می گذارد تا با کشــورهای 

بزرگی کار کنیم.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: ۳۰ درصــد از کل حجم 
معاملات ما با کشــورهایی مانند چین، روســیه، هند و 
آفریقــای جنوبی بــوده که از این ظرفیت ایجاد شــده 
در پیمــان بریکــس می توان اســتفاده کــرد و از این 
سیســتم بانکی جایگزین بهره برد. فرصت بزرگی برای 
ما ایجاد شــده اســت. در مجموعه بریکس این سامانه 
بریکــس جایگزین ســوئیفت می شــود و کشــورهای 
عضو بریکس و ســایر کشــورهایی که علاقه مند باشند 
 می توانند از این سیســتم پیمان الکترونیکی بین بانکی 

بهره ببرند.

رئیسمجلسشورایاسلامی:

سامانه»بریکسپی«جایگزینسوئیفتاست
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح در پیامی خطاب به 
فرمانده ارتش پاکستان با ابراز همدردی نسبت به حادثه 
تروریســتی اخیر در این کشــور، از آمادگــی نیروهای 
مسلح جمهوری اســلامی ایران برای هرگونه همکاری 

و همراهی در مبارزه همه جانبه با تروریسم خبر داد .
متن پیام سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مســلح به ارتشــبد عاصم منیر فرمانده ارتش 

پاکستان به شرح ذیل است:
ژنرال ارتشبد عاصم منیر

فرمانده محترم ارتش جمهوری اسلامی پاکستان
سلام علیکم؛

اقدام تروریســتی ناجوانمردانه مراســم جشــن میلاد 
پیامبراکرم)ص( در منطقه بلوچســتان آن کشــور که 

منجر به جان باختن و مجروح شدن تعدادی از شهروندان 
مظلوم و بی گناه شد، موجب تاثر و اندوه فراوان گردید.

اطمینــان دارم عاملان این جنایت راه گریزی نداشــته 
و با تلاش نیروهای مســلح و نهادهای امنیتی و قضایی 
آن کشور بزودی شناسایی، دستگیر، محاکمه و مجازات 

خواهند شد. 
با اعلام آمادگی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
بــرای هرگونه همکاری و همراهی در مبارزه همه جانبه 
با تروریســم، این اقدام وحشــیانه، ضد دینی و انسانی 
را محکــوم نموده و با طلب علــوّ درجات جانباختگان و 
شفای عاجل مجروحان حادثه از درگاه الهی، همدردی 
و تســلیت خود را با جنابعالی، نیروهای مسلح، دولت و 

ملت مسلمان پاکستان اعلام می دارم.

رئیسستادکلنیروهایمسلحخطاببهفرماندهارتشپاکستان:

ایرانآمادههمکاریباپاکستاندرمبارزهباتروریسماست

 اصلاحات با روحانی 
از بحران انفعال خارج می شود؟

گرچه برخی از اصلاح طلبان ســعی دارند اینگونه القا کنند که در جلسات خود 
بحثی درباره انتخابات نمی شــود اما اخباری که از این نشســت ها بیرون می آید 
بیانگر آن اســت که جبهه اصلاحات و اعتدال تــلاش دارند راهی برای ورود به 

مجلس پیدا کنند اما این مسیر با یک بحران مواجه است!
با اتمام مرحله پیش ثبت نام ها برای انتخابات مجلس، فعالیت و جلسات احزاب 
و گروه های مختلف سیاسی برای حضور در این دوره از انتخابات انسجام بیشتری 
به خود گرفته اســت. در این میان اصلاح طلبان و جریان موسوم به اعتدال نیز 

فعالیت های خود را آغاز کرده اند.
جلســات اصلاح طلبان و حامیان رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم به 
صورت منظم در حال برگزاری است. البته جلسات محفلی رئیس دولت یازدهم 
و دوازدهم تقریبا از ســه ماه پیش آغاز شده و خرداد ماه بود که اخباری درباره 
جلسه حســن روحانی، محمد خاتمی، حسن خمینی و علی اکبر ناطق نوری در 
منزل روحانی واقع در ولنجک تهران منتشــر شــد. در همان زمان هم روزنامه 

ایران نوشت که مباحث سیاسی انتخابات آتی، موضوع آن جلسه بوده است.
البته بعد از انتشــار این خبر برخی چهره های اصلاح طلب مانند غلامحســین 
کرباســچی و معصومه ابتکار سعی کردند که به نحوی خبر را تکذیب کنند، اما 
جواد امام مدیرعامل بنیاد باران )وابســته به رئیــس دولت اصلاحات( در گفت 
وگویی با ایلنا برگزاری این جلسه را تائید کرد. در ادامه جلسات رئیس دولت های 
یازدهــم و دوازدهم با وزرا و مســئولان این دولت ها و طیف های مختلف جریان 

اصلاح طلب، اخیرا هم اعضای حزب کارگزارن با روحانی دیدار کردند.
براســاس روایتی که قوچانی از جلســه منتشــر کــرده، در ابتــدای این دیدار 
سیدحسین مرعشــی، دبیرکل حزب کارگزارن سخن می گوید. مرعشی معتقد 
اســت که از ســوی حاکمیت هیچ علامتی به جامعه برای دعوت به مشارکت و 

رقابت در انتخابات داده نمی شود و از این موضوع گلایه می کند.
فاطمه ســعیدی، نماینده مجلس دهم و عضو حقیقی جبهه اصلاحات نفر بعدی 
اســت که در این جلسه ســخن می گوید. وی با اشاره به سابقه ی فرهنگی خود 
انتقاداتش به وزیران آموزش وپرورش و شــخص روحانی را یادآوری می کند و از 
حضور »مردانه« روحانی در مجلس پس از پیروزی در انتخابات ۹۶ یاد می گوید، 
اینکه روحانی هیچ زنی را به عنوان وزیر همراه خود نیاورد. سعیدی سپس وارد 
مباحث سیاســی روز و انتخابات می شــود و از نگاه جامعه و جبهه اصلاحات به 

این موضوع  می گوید.
در ادامه محمد عطریان فر، رئیس اســبق شــورای شــهر تهــران هم تحلیلی 
اجتماعــی، فرهنگی از جامعه ی ایران ارائه می کند و می گوید که نگران حذف 
طبقه متوسط در دانشگاه، اقتصاد، صنعت و دیگر ارکان جامعه است! عطریان فر 

با یادآوری نقش آفرینی هاشمی رفســنجانی به روحانی مــی گوید که در اواخر 
ریاست جمهوری شــما از جنابعالی خواستم با پایان دوره  مسوولیت از سیاست 
کناره گیری نکنید و اکنون با مجموعه مواضع و جلســات شما خوشحالم که در 
جامعه حضور دارید. مردم از شــما انتظار کنشــگری دارند. عطریان فر سپس از 
کارنامه دولت های موســوی در دفاع مقدس، هاشــمی رفسنجانی در سازندگی، 
خاتمــی در اصلاحات و روحانی در برجام دفاع می کند و می گوید که با وجود 
انتقادات درســت اما در مجموعه از این ۴۵ ســال حکومت جمهوری اســلامی 

می توان حداقل از ۳۲ سال عملکرد این دولت ها به صورت نسبی دفاع کرد.
آخرین کارگزارانی که قبل از روحانی ســخن می گوید محســن هاشمی، رئیس 
سابق شورای شهر تهران اســت؛ محسن هاشمی می گوید: آنچه امروز مشاهده 
می شــود نوعی انفعال سیاسی اســت که نیاز به ابتکار عمل دارد. رئیس شورای 
مرکزی حزب کارگزاران سازندگی تاکید می کند که جامعه هم نسبت به دولت 
و حاکمیت و هم نســبت به اپوزیســیون و اصلاحات منتقد است اما هیچ راهی 
برای توســعه کشور را هم نمی بیند. در جلســات رهبران اصلاحات هم جز خبر 
گعده های سیاسی چیزی به بدنه جامعه متصل نمی شود. انفعال در سطوح بالا و 
انفعال در سطوح بدنه سبب می شود قشر میانی جامعه هم نتواند درباره مسائلی 

مانند انتخابات تصمیم درست بگیرد.
علی محمد نمازی عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی در گفت و 
گو با فارس درباره این دیدار گفت: این جلســه به همت کمیته سیاســی حزب 
کارگزان برگزار شد و آقای روحانی در این جلسه گفتند که امیدواریم که در ماه 
های آینده تا انتخابات تحولاتی ایجاد بشــود تا زمینه های مشارکت حداکثری 

فراهم شده و مردم پای صندوق های رای بیایند.
وی افزود: این جلسه برای برنامه ریزی برای انتخابات پیش رو نبود، و صرفاً یک 

دیدار عادی بوده که کمیته سیاسی حزب برگزار کرده بود.
نمازی یادآور شــد: این جلســه اصلا انتخاباتی نبوده و با قصــد خاصی برگزار 
نشــده چرا که هنوز کمیته سیاسی حزب مشغول بررسی فضای کشور و کلیات 
انتخابات اســت و هنوز تصمیم نهایی در بــاره ورود و یا عدم ورود کارگزاران به 

انتخابات را نگرفته است.
اگرچه نمازی گفت که این جلســه رویکرد انتخاباتی نداشــته اما ســید افضل 
موســوی عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی درباره دیدار اخیر 
اعضای کمیته سیاســی این حزب با حســن روحانی می گوید: داغ ترین موضوع 
ملاقات های این ایام مســئله انتخابات است؛ این که شخص ایشان ورود خواهند 
کرد به عرصه انتخابات خبر خاصی به ما نگفتند اما توصیه شان دقیقاً این بود که 

شرکت کردن بهتر از شرکت نکردن است.
وی با بیان اینکه کارگزاران با ســایر بزرگان سیاســی نیز دیدار خواهند داشت 
تا بتوانند به برگزاری انتخابات پرشــور کمک کننــد، تاکید می کند که موضع 
فعلی همان موضعی اســت که پیش تر آقای مرعشــی مطــرح کرده بودند و در 
حال بررســی هستیم؛ شرکت قطعی در انتخابات بســتگی به شرایط دارد؛ اگر 
بتوان بزرگان را متقاعد کرد و شرایط فراهم شود می توان به شرکت در انتخابات 

امیدوار بود.
محمد قوچانی رئیس کمیته سیاســی حزب کارگزاران سازندگی تیتر »عبور از 
انفعال« را برای تشــریح این جلسه انتخاب کرده و می نویسد: این اولین جلسه 
از جلسات مصوب کمیته سیاسی حزب کارگزاران سازندگی برای تصمیم گیری 
دربــاره انتخابات مجلس دوازدهم بود که قرار اســت با رهبــران اصلاح طلب و 
اعتدال گــرا، به خصوص آقایان خاتمی، سیدحســن خمینی، حســن روحانی، 
علی اکبر ناطق نوری، عبدالله نوری، اســحاق جهانگیــری، بهزاد نبوی و... برگزار 
شــود که اولین جلســه آن با رئیس پیشــین جمهوری در ۳ مهر ماه برپا شد. 
هدف کارگزاران از این جلســات رایزنی و کمک بــه جمع بندی اصلاح طلبان و 

اعتدال گرایان برای تصمیم گیری در مورد انتخابات آینده است
سایت مشرق درباره این جلســات نوشته است: این جلسات در ابتدا با پیشنهاد 
اســحاق جهانگیری شــکل گرفته و در ابتدا حســن روحانــی از حضور در این 
نشســت های دوره ای امتناع داشــته اما به مرور متوجه شــده برگــزاری آن اثر 
رسانه ای داشــته و می تواند به »بازســازی گفتمانی« میانه روها و اصلاح طلبان 

کمک کند.
حسن روحانی البته نوروز امسال هم با جمعی از وزیران و استانداران دولت های 
یازدهــم و دوازدهم دیدار کرده بــود و در این دیدار هم اشــاره ای به اهمیت 
انتخابات اســفند ماه ســال جاری می کند و می گوید که » ســال ۱۴۰۲ سال 
امتحان بزرگ برای جمهوری اسلامی اســت. می بینیم انتخابات درستی برگزار 
می شود یا سلیقه سال های ۹۸ و ۱۴۰۰ ادامه می یابد. چشم دنیا به ایران دوخته 
می شــود که آیا تحولی رخ می دهد؟ البته قانون اساسی، اصول انتخابات درست 
را نشــان داده اســت. رفتار و روند ماه های اول سال نشان می دهد دنبال تحول 

هستیم یا نه؟ ...«
برخی از چهره های سیاســی معتقدند این اظهارات روحانی نشان می دهد وی 

از همان ایام بحث حضور در انتخابات اسفندماه را مورد توجه قرار داده بود.
حســن روحانی که پس از پایان دوران ریاست جمهوری اش حدود دو سال بود 
در تیررس رسانه ها قرار نمیگرفت، به نظر می رسد این روزها به دنبال این است 
که توجه رســانه ها را به خود جلب کند. اظهارات حســن روحانی درباره توقف 
همکاری تعدادی از دانشگاه ها با برخی اساتیدی که گفته شده توان علمی لازم 
را نداشــته اند، را می توان در این پازل تعریف کرد و بسیاری از کارشناسان هم 

معتقدند این رویکرد روحانی با نگاه به انتخابات آتی است.
آنگونه که مشخص است اظهارات روحانی و اصلاح طلبان در این جلسات بیشتر 
پیرامون انتخابات آینده است و اگر چه برخی از اصلاح طلبان سعی دارند اینگونه 
القا کنند که در این جلســات بحثی درباره انتخابات نمی شود اما اخباری که از 
این نشست ها بیرون می آید بیانگر آن است که جبهه اصلاحات و اعتدال تلاش 
دارند راهی برای ورود به مجلس پیدا کنند. اما این مســئله با یک بحران مواجه 
اســت: هم باید برای نظام شرط و شــروط بگذارند و به بهانه تایید صلاحیت ها 
ژســت مخالفت با نظام را حفظ کنند و هم بایــد در همین نظام وارد چارچوب 

حکمرانی بشوند.

سامان مهراد

خبــــر


